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حسن رحیم پور ازغدی پیش از ظهر جمعه در سخنرانی پیش از خطبه های 
نمازجمعه مشــهد مقدس در حرم مطهر رضوی، با اشاره به ۲۷ آذرماه، سالروز 
شهادت شــهید مفتح و روز وحدت حوزه و دانشگاه، اظهار کرد: برای وحدت 
حوزه و دانشــگاه خون های زیادی به زمین ریخته شــد و با خون امثال شــهید 
بهشتی ها، شهید مفتح ها و این ترورها ادامه دارد. حسن رحیم پور ازغدی گفت: 
بعضی خودشــان فاســد بودند، برخی خودشان بی عرضه اند و تقصیر این و آن 
می اندازنــد که چون گفتیم »مرگ بر آمریکا« یا نماز می خوانیم و حجاب داریم 
این مشکلات را داریم، برای اینکه انقلاب کردیم مشکل داریم، ما انقلاب کردیم 
مشــکلاتمان حل شود نه اینکه بیشتر شود، اگر جایی مشکلات بیشتر می شود 
تو بلد نیســتی، یا بلد نیستی و مسئولیت می پذیری که حرام است و یا فسادی و 

مسئولیت را می پذیری که حرام تر است!

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت : ما برای فرزندان خانواده شــهدا و 
آن هایی که در خط انقلاب و نظام هستند ارزش خاصی قائل هستیم. احترام افراد 
با هر مقام و مســندی تا زمانی حفظ می کنیم که در خط نظام و انقلاب و ولایت 
باشند، در غیر این صورت با کسی تعارف نداریم، چراکه انقلاب و نظام به راحتی 
به دست نیامده است. این مقام مسئول با این توضیح که ملت ایران با دست خالی 
با فرهنگ جبهه و شهادت هشت سال در مقابل صدام آن و استکبار جهانی ایستاد 
و آنها را شکست داد مطرح کرد: ملت ما دو فرهنگ شایسته در دفاع مقدس در 

خط امام و ولایت و وحدت را مد نظر قرار داد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان این که شمال شهر تهران مرده 
اســت، گفت: برای ساخت مســکن مجرد ها نیز می توان از کشوری مانند ژاپن 
الگوبرداری کرد. آقامحمدی با اشاره به بازآفرینی شهری ۲۰۲۰ محله گفت: باید 
طرح این محلات را مشخص کرده و آن ها را دسته بندی کنیم و در هر محله یک 
پروژه به عنوان پایلوت آغاز به کار کند. همان طور که عنوان کردم باید بازآفرینی 
با توجه به شرایط فرهنگی آن محله انجام شود. وی همچنین با اشاره به ساخت 
مسکن برای مجردان و سرپناه برای معتادان متجاهر افزود: حدود ۶۰ هزار معتاد 
متجاهر وجود دارد که باید برای اسکان آن ها فکری کرد. می توان روی ساخت 
شــهرک های سلامت فکر کرد، اعتبار آن هم قابل تامین است و خیرین بسیاری 
نیز حاضرند در این راه به دولت کمک کنند. در خصوص ساخت مسکن برای 

مجردان نیز می توان از کشوری مانند ژاپن الگو برداری کرد.

نماینده ولی فقیه در اســتان اصفهان از وزارت علوم خواســت تا نســبت 
به اختصاص رشــته های دانشــگاهی کارآمد و متناسب با موقعیت بانوان اقدام 
شود. آیت الله سیدیوسف طباطبایی نژاد در دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی و 
اعضای هیات مدیره نظام پرستاری استان اظهار داشت: باید رشته های دانشگاهی 
سهمیه بندی و رشته هایی که نیاز جامعه و بانوان است در دانشگاه ها دایر شود. وی 
ادامه داد: امکان تحصیل در رشته معدن برای بانوان در حالی که موقعیت آن برای 
اشتغال یک بانو در آن محیط فراهم نیست و یا تحصیل در رشته حقوق در حالی 
که ما در کشور قاضی زن نداریم، باید مورد بازبینی قرار گیرد. امام جمعه اصفهان 
افزود: این در حالی است که اکنون ما در اصفهان نیاز به سونوگراف خانم داریم 
که بسیار کم هستند و باید قبل از انتخاب رشته به جوانان، مشاوره تحصیلی داده 

شود تا در رشته های کارآمد در زمینه پزشکی و مهندسی اقدام به انتخاب کنند.

معاون اقتصادی رییس جمهور: دشمنان از پیشرفت اقتصادی ایران نگران 
هستد، یکی از خرمشهرهایی که در آینده آزاد خواهد شد، پیروزی ما در تکمیل 
پروژه های اقتصادی نیمه تمام طی دو تا سه سال آینده است. همانطور که تا الان 
نشان داده ایم از این به بعد هم باید نشان بدهیم که شکست ناپذیریم و کار و حضور 
مردم یک حضور جهادی و رزمندگی است. به ثمر رساندن پروژه های نیمه تمام 

برای ما مهم است و باید این ها را تکمیل کنیم.

بیژن بیرنگ کارگردان سریال های »همسران« و »خانه سبز« گفت : به مردم 
امید واهی دادیم؛ همان موقع عده ای به ریش ما می خندیدند؛ داشــتند چمدان 
هایشــان را پر می کردند تا از مملکت بروند. کاش این جنســی کار نمی کردیم؛ 
کاش واقعی تر کار می کردیم چون شرایطش بود؛ که مواظب جیب و مملکت تان 
باشید...شاید ما خیلی هپروتی بودیم! چه فایده ای داشت که آنقدر مثبت اندیش 
بودیم؟ فهمیدیم مثبت اندیشی یعنی ماله کشی! دوستان دارند دزدی ها و شرایط 
مملکت را توجیه می کنند. قبح همه چیز را از بین می برند. دارند نسلی را به وجود 

می آورند که دزدی و به فکر مملکت نبودن را طبیعی می داند.

امام جمعه مشهد گفت : بازگوکنندگان حرف های دشمن در مطبوعات و 
فضای مجازی، لشکر دشمن هستند و باید تحت تعقیب قضایی قرار بگیرند؛ اگر 
کسی در مقابل جهاد تبیین یک روزنامه یا فضای مجازی قرار گیرد و با جهادگران 
تبیین مقابله کند؛ دشمن و عامل نفوذی دشمن است و دستگاه ها باید او را تعقیب 
کنند تا در ورق پاره روزنامه اش هر چیزی می خواهد ننویسد و اسمش را آزادی 

بیان بگذارد. در دنیا اینها را محاکمه صحرایی می کنند.

نتایج یک مطالعه در کالیفرنیا نشان می دهد، بیش از ۴۰ درصد از افرادی که 
در سطح جهان به کووید-۱۹ آلوده شده اند، هیچ علامتی را در اوایل بیماری خود 
تجربه نمی کنند. افراد بدون علامت هم هنوز ممکن است مستعد ابتلا به عوارض 
طولانی مدت کووید-۱۹ مانند خســتگی شدید مزمن باشند و همچنین ممکن 

است ویروس را ناآگاهانه به دیگران منتقل کنند.

پایگاه خبری اکسیوس به نقل از دیپلمات های اروپایی اعلام کرد : احتمالا 
ادامه مذاکرات، ششم دی از سر گرفته می شود.با سرعت فعلی ممکن است شش 

ماه طول بکشد تا توافقی به دست آید.

رئیس جمهور در جمع نخبگان استان یزد گفت : ریشه کن کردن فقر مطلق از 
اولویت ها و برنامه های کوتاه مدت دولت است، کسی نباید در اولیه های زندگی 

دچار مشکل نباشد، زیبنده نظام جمهوری اسلامی نیست.

نیکزاد نایب رئیس مجلس گفت: وقتی جایگاه مجلس شورای اسلامی را 
به رئیس کنگره اسپانیا گفتم، گفت که ما شیوه مجلس شما را به دولتمردان خود 
تذکــر خواهیم داد! نایب رئیس مجلس گفت: مجلس جایگاه ویژه ای دارد و در 
دنیا هیچ مجلسی مانند مجلس شورای انقلاب اسلامی این گونه جایگاهی ندارد. 
نیکزاد گفت: زمانی که جایگاه مجلس شورای اسلامی را به رئیس کنگره اسپانیا 
گفتم، گفتند که ما شیوه مجلس شما را به دولتمردان خود تذکر خواهیم داد.نایب 
رئیس مجلس گفت: مجلس جایگاه ویژه ای دارد و در دنیا هیچ مجلســی مانند 

مجلس شورای انقلاب اسلامی این گونه جایگاهی ندارد.

اخبار ویژه ... صادقی؛ نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی:

برخی انتظار دارند با یکدست شدن دولت 
و مجلس صدایی از نمایندگان بلند نشود

سرویس سیاسی- محمود صادقی، درباره این که 
این روزها از سوی دولتمردان مطرح می شود که باید 
به وزرا و کابینه مهلت داده شــود و این درحالی است 
که در مجلس هستند نمایندگانی که این روزها نقد به 
دولت دارنــد که در انجام برخی امور کوتاه مدت هم 
ضعف هایی وجود دارد، گفت: علیرغم اینکه می دانیم 
مجلس یازدهم چگونه شکل گرفت و قبل از انتخابات 
ریاست جمهوری بالای ۲۰۰ نفر از نمایندگان نامه امضا 
کردند که آقای رئیسی کاندیدای این دوره از انتخابات 
شــود؛تلقی این بود مجلس یازدهم با دولت همسو 
اســت و شــاید هم تلاش هایی برای یکدست شدن 
قوای سه گانه صورت گرفت و انتظار هم این بود که از 

مجلس صدایی بلند نشوند.
این نماینده پیشــین مجلس شــورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: نمایندگان به دلیل آن که با بدنه جامعه 
ارتباط دارند و به حوزه های انتخابیه رفت و آمد دارند، 
مشکلات مردم را می بینند و می شنوند و این طبیعت 
مجلس اســت و بیان می کنند؛ ولو یک مجلس کاملا 
همســو هم باز یک صداهایی باید از آن بلند شود اما 
ظاهرا دوستان انتظار دارند در همین مقدار حداقلی هم 

صدایی از مجلس شنیده نشود.
وی ادامه داد: بعضی از تحلیل ها این اســت که 
می خواهند یک نمایشی از تکثر آرا برگزار کنند مبنی 
بر این که در مجلس حرف هایی هم زده می شــود. به 
شــخصه این صحبت ها را قبول ندارم چرا که نسبت 
به بعضــی از نمایندگانی که انتقــاد کردند، تا حدی 
شناخت دارم. صادقی تاکید کرد: ظرفیتی که مجلس 
دارد این است که خوشبختانه علیرغم همه تنگناها و 
محدودیت هایی که وجود دارد، حداقل باید انتقادات 
را بیان کنند، اما عجیب این اســت دولتی که با شــعار 
شفافیت و حل مشکلات معیشتی مردم بر سرکار آمده 
اســت و خودش را دولت مردمــی می داند، نقدهای 

حداقلی مجلس را نتواند تحمل کند.
وی با اشاره به اینکه نمایندگان خواه ناخواه درگیر 
مشکلات معیشتی مردم هستند، گفت: وضعیت فعلی 
نشــان دهنده آن اســت که هرچه رو به جلو می رویم 
انتظارات زیادی که برانگیخته شــده اگر از این دولت 
عملی نشود، طبیعتا صدای نقدها از مجلس بیشتر شنیده 
می شود اما آیا این که شکاف زیادی بین دولت و مجلس 
به وجود می آید را آنچنان قابل پیش بینی نمی دانم زیرا 
بســتگی دارد به این که چگونه این موضوع پیش بینی 
شــود و فکر هم می کنــم مدیریت کنند و نگذارند به 
شکاف زیادی منجر شود. صادقی درباره این که مطرح 
می شود نمایندگان قبل از مطرح کردن سوالات شان از 
تریبون مجلس آن ها را در کمیسیون ها مطرح کنند، آیا 
مطرح کردن این گونه مسائل از سوی نمایندگان با ذات 
نمایندگی می خواند یا خیر گفت:  سوالات را می شود 
در کمیسیون هم پیگیری کرد و جلسات کمیسیون ها 
برای سوالات پیش بینی شــده است اما مجلس یک 
ویژگی اش این اســت که نمایندگان طبق اصل قانون 
اساسی آزاد هستند از تریبون حرف هایشان را بزنند و 
این که نطق نمایندگان از رادیو پخش شود، معنایش این 
است که نباید محدودیت ایجاد کنند و چنین گفته هایی 
با فلسفه وجودی مجلس سازگار نیست. این نماینده 
پیشین مجلس شورای اسلامی درباره شکل اعتراضات 
مردم با موضوع مشــکلات معیشتی گفت:  وضعیت 
معیشــتی مردم وضعیت بی سابقه ای پیدا کرده است. 
آقای رئیسی در زمان انتخابات با تبلیغاتی که برای حل 
فوری مشــکلات مردم انجام داد، انتظارات را بالا برد. 
حالا با گذشت مدتی که از روی کار آمدن دولت آقای 
رئیسی می گذرد، به وعده ها عمل نشده و همچنان این 

مشکلات پابرجاست و حتی تشدید هم شده است.
وی ادامه داد:  مشــکلات سوءمدیریتی در چهار 
دهه گذشــته وقتی روی هم انباشــته شد، مردم را به 
ســتوه آورد. یکی از مشکلات شــتاب تورم است. 
هرچقدر حقوق ها افزایش یاید، اقشار مختلف مردم 
مثل فرهنگیان، کارگران که می توان به آن ها اشاره کرد 
عقب می مانند. در دولت و مجلس قبل حل مشکلات 
معیشــتی مردم، در دستور کار بود اما مجلس فعلی با 
دادن وعده هایی مثل حل کردن کردن سریع مشکلات 
مردم می خواســتند که آن را حل کننــد که دادن این 

وعده ها به افزایش مشکلات دامن زد. 
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی افزود: 
مشکلات در محیط زیست به خصوص در حوزه آب 
ناشی از سوءمدیریت بود، در کشوری که امروز به یکی 
از کشورهای کم آب دنیا تبدیل شده به جای اینکه از 
علم روز برای حل مشــکل استفاده کند، با روش جا 
به جا کردن آب که یک روش منســوخ شــده است، 
خواســتند مشکل را حل کنند که این مشکلات را به 
وجود آورد. در دنیا طریقه استفاده از آب شرب، برای 
کار صنعتی و کشــاورزی مسیرهای جداگانه ای دارد 

کــه در اینجا به طور مثال یک راه قانونی برای اصلاح 
الگوی کشــت گذاشتیم که کارساز نبود. در جاهایی 
کــه آب زیاد بود برخی نماینــدگان مجلس، وزرا یا 
مســئولان محلی سعی داشــتند که این امکانات را به 

سمت خودشان بکشانند. 
صادقی درباره حق اعتراض های معیشتی مردم 
گفت: بروز مشــکلات باعث می شود تا مردم دست 
به اعتراض بزنند. مردم حق دارند مشکلات خود را از 
طریق اشکال مختلف از جمله برگزاری اجتماعات و 
راهپیمایی   که در اصل ۲۷ قانون اساسی آمده، بیان کنند. 
اما این نگاه به حاشــیه رفته است. حتی قانون اساسی، 
اعتراضات را مشروط به اخذ مجوز نکرده اما الان باید 
برای برگزاری راهپیمایی درخواســت مجوز کرد که 
عموما هم این مجوزها را وزارت کشور که متولی این 
امر اســت، صادر نمی کند. نماینده پیشین مجلس در 
پاسخ به این سوال که راهکارهای احزاب برای سامان 
دادن به اعتراضات چیســت، گفت:  در اصل ۲۶ قانون 
اساسی اشاره شده است که احزاب و تشکل ها متولی 
برگزاری اجتماعات و راهپیمایی هستند، اما با توجه 
به سیاســت هایی که اعمال شده بهایی به احزاب داده 
نشده است. وی افزود:  احزاب معذوریت های فراوانی 
دارنــد اما با توجه به اینکــه حزب اختیاری ندارد، اما 
می تواند صدای مردم باشد و حرف مردم را نمایندگی 
کند. با درخواست مجوز برگزاری اجتماعات، احزاب 
مسئولیت برگزاری را هم برعهده می گیرند که باعث 
شناســنامه دار شدن شــکل اعتراضات و اجتماعات 
می شود. اما متاسفانه وزارت کشور به این درخواست ها 
بی توجهــی می کند. پیش از تصویب مصوبه مجلس 
دو تشــکل فرهنگیان در اعتراض به طرح رتبه بندی 
برای برگزاری راهپیمایی نامه نوشــتند که فرمانداری 
و کمیســیون ماده ۱۰ احزاب آن را مسکوت گذاشته 
و پاسخی ندادند. بنابراین وقتی مردم نتوانند حقشان 
را از راه های قانونی  بگیرند طبیعتا به رفتارهایی روی 
می آورند که با قانون منطبق نیست. وی افزود: احزاب 
تلاششان را برای رفع این مشکل کردند اما پاسخگویی 
نبــود. در مجلس دهم در بحث راهپیمایی اعتراضات 
تلاش شــد محل هایی برای معترضان تعیین شود اما 
هیئت رئیســه مجلس قبل و کمیسیون شوراها آن را 
مســکوت گذاشــت و به تعویق افتاد.  صاقی گفت: 
مردمی که می آیند اعتراضشان را به شکل مسالمت آمیز 
بیان کنند، اما معمولا گروه های خاص و مشکوکی در 
این فرصت ها تلاش می کنند تا اشکال خشونت آمیزی 
را ایجــاد کنند که همین کار بهانه ای برای ســرکوب 
اعتراضات می شــود. این موضوع مخصوصا در آبان 
۹۸ کاملا مشهود بود.  نماینده پیشین مجلس در پاسخ 
به این ســوال که بودجه ۱۴۰۱ بر اساس تحریم بسته 
شــده و با اعلام اینکه مشکلات معیشتی قرار نیست 
بــا تحریم گره بخورد باید چه راهکاری تعریف کرد 
تا تاثیر کمتری بر معیشــت مردم داشته باشد، گفت:  
ما مشکلات فراوانی در ســاختار نظام بودجه ریزی 
داریم. یکی از این مشــکلات، وجود تورم مزمن در 
کشــور است. تورم زندگی مردم را بسیار مختل کرده 
است. به طور کلی باید گفت که منابع ما با مصارفمان 
نمی خواند. خود دولت اولین مصرف کننده است. اگر 
قرار است بودجه ای بر اساس تحریم بسته شود باید بر 
اساس بودجه هزینه های دولتی باشد.  مثلا به مجلس 
یازدهم نگاه کنید ببینید که چقدر بودجه سازمان های 
دولتی افزایش یا کاهش پیدا کرده اســت. یک سیستم 
بودجه ریزی ایجاد شده و کنترل چندانی هم روی آن 

صورت نمی گیرد. 
وی تصریــح کرد: نکته ای که باید به آن اشــاره 

شــود، وجود دستگاه های عریض و طویل در برخی 
از نهادهاســت که نظارتی بر آن وجود ندارد. متاسفانه 
روز به روز نهادها و دستگاه های بدون کارآمد تشکیل 
می شوند.  صادقی در ادامه به شکاف روزافزون دولت 
و ملت اشــاره کرد و گفت: غالبا مردم می گویند وقتی 
وضعیت معیشــتی مسئولان تامین است به درد مردم 
توجــه نمی کنند. یک وقتی نماینــده ای کار مردم راه 
می اندازد، اما زمانی که رانت و فســاد پای کار می آید 
برخی از مردم فاصلــه می گیرند و می گویند تحریم 
باعث این مشــکلات شده اســت، اما همین تحریم 
چه بلایی به ســر مردم از لحاظ معیشــت، دارو و... 
آورده اســت.  وی افزود:  در زمان دولت روحانی، در 
مذاکرات هسته ای، با شش دور مذاکرات به توافقاتی 
رسیده بود. اما در دولت جدید مذاکرات ۵ ماه متوقف 
شــد و حالا بلاتکلیف و ســردرگم مانده است. هر 
جمله ای که توسط هر مسئولی گفته می شود تاثیر خود 
را در بازار می گــذارد. از یک طرف تیم مذاکره کننده 
می گوید ما وین را ترک نکردیم و از طرف دیگر معاون 
رئیس جمهور می گوید ما پلن بی مثل نگاه به شــرق 
داریــم. این جملات بلافاصله تاثیر خود را می گذارد.  
صادقــی همچنین گفت:  آقایان می گویند ما مســئله 
تحریم ها را به مسائل معیشتی گره نمی زنیم با حرف 
که نمی شود این کار را انجام داد. فعالان بازار و کسانی 
که در کار اقتصادی هستند این تاثیرها را می سنجند، اما 
در دولت فعلی فکر می کنند می توانند همچنان با وعده 
و شــعار مســائل را حل کرد. در بحث بودجه معاون 
رئیس جمهور اعلام کرد که بودجه ســر وقت تحویل 
مجلس می شود اما همین دیروز باید تحویل مجلس 
می شــد که نشــد. حالا گفتند قرار است هفته آینده 
بودجه به مجلس برســد و آن وقت مشخص می شود 
چه بودجه ای بســتند. دولت فعلی متناسب با شعارها 
و وعده هایی که به مردم داده اســت، قادر به نوشــتن 
بودجه نیست.  محمود صادقی در پاسخ به این سوال 
که فاصله اعتراضات مردم کمتر شده و بعد از دی ۹۶ 
و آبان ۹۸ با وقفه حدودا دو ساله به دلیل بیماری کرونا 
مواجه شده بود و حالا با واکسینه کردن مردم جدی تر 
شده اگر به این اعتراض ها رسیدگی نشود چه اتفاقاتی 
پیش می آید، گفت:  اولین  موضوع، شــکل مدیریت 
اعتراضات است. اگر قرار باشد همان سبک و سیاقی که 
در اصفهان عمل کردند در جاهای دیگر عمل کنند، هر 
اجتماعی، زمینه اجتماع دیگری را فراهم و خشم مردم 
را بیشتر می کند. مدیریت این تجمعات باید به گونه ای 
باشد که اشکال حقوقی، جامعه شناسانه و روانشناسانه 
آن ســنجیده شــود و حق مردم را به عنوان یک حق 
اساســی محتــرم بدانند.  وی افزود: در کشــورهای 
پیشرفته مردم برای سالیان متوالی اعتراض می کنند و به 
گونه ای است که خیلی کمتر وارد خشونت می شوند. 
اما متاســفانه در اینجا آستانه تحمل دولت و نیروهای 
امنیتی پایین است و درایت لازم در مدیریت اعتراضات 
وجــود ندارد و حل این موضوع باید در اولویت قرار 
بگیرد. ثانیا مشکلات جامعه درجه تب آن ها را نیز بالا 
می برد و به نقطه غیر قابل تحمل می رســد. اگر دولت 
در موضوعاتی مثل مذاکرات هسته ای یا لوایح اف.ای.

تی.اف تصمیم درســت بگیرد، می تواند فشار را کم 
کند.  پیش بینی من این است که دولت با روش فعلی 
نمی تواند مشکلات معیشتی مردم را سرو سامان دهد و 
در ماه های آینده باعث تشدید این اعتراضات می شود، 
مگر اینکه دولت در موضوعاتی که با معیشت مردم در 
ارتباط است با حفظ مصلحت و عزت ملی تصمیماتی 
را بگیــرد که التهاب جامعه و بــازار را کاهش دهد و 

مشکلات مردم بصورت محسوس کمتر شود. 

یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: نمایندگان با بدنه جامعه در ارتباط هستند و مشکلات حوزه های انتخابیه را مشاهده می کنند اما 
دوستانی انتظار دارند صدای از مجلس بلند نشود.

سرویس سیاسی- یــک عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: دولت باید 
درباره بازگشت »لایحه برخورداری 
همــگان از حق تحصیــل آموزش 
عالی«تصمیم بگیرد و این امر در دست 
اوســت.محمد مهدی زاهدی درباره 

برخورداری  »لایحــه  بازپس گیری 
همگان از حق تحصیل آموزش عالی« 
گفت: هر دولت جدیدی که روی کار 
می آید بر اساس قانون اساسی و قوانین 
مدنی کشــور می تواند لوایحی که در 
مجلس است را پس بگیرد یا اجازه کار 

روی آن ها را به مجلس دهد.

این عضو کمیســیون آموزش و 
تحقیقات مجلس شــورای اسلامی 
خاطرنشــان کرد: کما اینکه مجلس 
جدید هم که تشکیل می شود، اجازه 
دارد طرح هایــی که نمایندگانی دوره 
قبل داده اند را از دستور خارج کند و یا 
در دستور قرار دهد پس این یک قانون 

و حق طبیعی دولت است.
وی درباره این کــه امکان دارد 
لایحــه برخورداری حــق تحصیل 
برای دانشــجویان ستاره دار دوباره به 
مجلس بازگــردد، عنوان کرد: دولت 
باید تصمیم بگیرد و این امر در دست 

دولت است.

زاهدی, عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی:

بازگشت مجدد لایحه حق تحصیل »دانشجویان ستاره دار« به مجلس
 بستگی به تصمیم دولت دارد

سرویس سیاسی-  وزیر کشور با اشاره 
به ضرورت »حکمرانی استان محور« گفت: 
کشور، وزارتخانه محور اداره می شود و این 
نوع مدیریت نتوانسته آنچنان که باید امکان 
استفاده صحیح از منابع و حل مسائل را فراهم 

کند.
احمد وحیدی در نشستی که به مناسبت 
روز پژوهش و فناوری در مدرسه حکمرانی 
شهید بهشتی برگزار شد، گفت: همه اهداف 
و خواسته های ما در وزارتخانه های مختلف 
در گستره جغرافیایی کشور باید اتفاق بیفتد و 
ما آثار سیاست ها را باید در استان ها ببینیم پس حضور و محوریت استان ها و مناطق 

در تحقق سیاست ها باید جدی گرفته شود.
وی افزود: پیوند بین موضوعات بخشی و جغرافیا یک ضرورت اساسی است. 
این ترکیب و پیوند ضروری در طول سالیان گذشته اتفاق نیفتاده و به همین خاطر 
می بینیم که سرمایه گذاری وسیعی در برخی استان ها شده است، اما مشکلاتی وجود 
دارد که باعث تعجب است. یعنی انتظار این بود که با این حجم سرمایه گذاری و 

برداشت از منابع مسائل حل می شد. اما چرا نشد؟!
وزیر کشور پاسخ به این سؤال را در گرو تحول در الگوی حکمرانی دانست و 
اظهار داشت: چون نگاه هم افزا و یکپارچه ساز نبوده، نه تنها زنجیره ها تکمیل نشده 
است بلکه مشکلات و پیامدهای ناخوشایندی نیز در مناطق مختلف کشور بر جا 
مانده است. البته پیشرفت های زیادی اتفاق افتاده و خدمات فراوانی ارائه شده اما 
هنوز هم ظرفیت های معطل و هم مسائل بغرنج داریم. وحیدی، تحول در حکمرانی 
را مستلزم تلاقی و ترکیب دو نگاه دانست و یادآور شد: به نظر می رسد مفهوم گم 
شده ما حکمرانی محلی و منطقه ای است. حکمرانی بخشی و موضوعی البته لازم 
است. ما باید برای صنعت و کشاورزی، آب و برق و همه موضوعات تخصصی 
حکمرانی مناسب داشته باشیم اما در تلاقی با حکمرانی محلی و منطقه ای، چون 
حکمرانی محلی و جغرافیا محور ضعیف بوده اســت، برای رســیدن به اهداف 
موضوعی و بخشی، بروکراسی به صورت موضعی و گسسته تصمیم گیری کرده 
است. وی با بیان اینکه هر موضوع تخصصی مثل آب یا سرمایه گذاری آنقدر بین 
دستگاه ها »تکه تکه« شده که نمی شود گام های بلند برداشت، افزود: سیاست های 
موضوعی متنوع باید با توجه به جغرافیای استانی و اقتضائات سرزمین با هم پیوند 
بخورند و یکپارچه شوند. وزیر کشور پیوند بین سیاست موضوعی و جغرافیا را 
در گرو توجه به زنجیره های ارزش دانست و گفت: زنجیره های ارزش مربوط به 

موضوعات تخصصی باید درون جغرافیای محلی طراحی و اجرا شوند.
وحیــدی با تأکید بر ضرورت گذار از حکمرانی موازی و واگرا به ســمت 
حکمرانی مکمل و همگرا، گفت: همانطور که حکمرانی موضوعی و حکمرانی 
منطقه ای و محلی باید با هم پیوند بخورند، سیاســت کوتاه مدت و سیاست بلند 

مدت هم باید در تعادل با هم باشند. هیچکدام را نمی شود قربانی دیگری کرد.
وی تاکید کرد: پس تصمیم یا سیاســتی که اتخاذ می شــود هم باید به تعادل 
زنجیــره ارزش توجــه کند و هم به تعادل جغرافیایی و هم تعادل حال و آینده، به 
عبارت دیگر الگوی حکمرانی یعنی اینکه ما چطور ترکیب می کنیم بین امر کوتاه 

مدت و بلندمدت و بین امر موضوعی و امر جغرافیایی.
وزیر کشور با بیان اینکه تعارض زیادی بین آنها می تواند ایجاد شود که الگوی 
حکمرانــی باید بتواند آنها را در درون خود حل کنــد، افزود: اگر این تعارضات 
فهمیده و حل نشوند بعضاً پیامدهای غیرقابل جبرانی مثل فرونشست زمین را پدید 
می آورند. وحیدی بیان کرد: دســتیابی به یکپارچگی و ترکیب بهینه این ابعاد کار 

آسانی نیست و ما با یک سری مسائل پیچیده روبرو هستیم.
وی در ادامه به اهمیت مفهوم حکمرانی پرداخت و گفت: حکمرانی به معنی 
حکومت و دولت محوری نیست. حکمرانی یعنی رابطه بین دولت و مردم باید به 
گونه ای تنظیم شود که نقش و مسئولیت هر دو طرف تحقق پیدا کند. نباید فقط به 
سرمایه گذاری دولتی چشم دوخت. وزیر کشور افزود: در برخی مناطق ظرفیت 
سرمایه گذاری و سرمایه گذاران خوبی وجود دارد که بعضاً آمادگی و علاقه هم به 
سرمایه گذاری در منطقه خود دارند اما اتفاق نمی افتد. این یعنی حکمرانی مشکل 
دارد. وحیدی گفت: پس بدون احیای مفهوم سرزمین و جغرافیا امکان یکپارچگی 
سیاست ها وجود ندارد و حکمرانی صرفاً »وزارتخانه محور« نمی تواند بر مسائل 

فائق بیاید. به همین خاطر روی نقش استان ها و استانداری ها تاکید داریم.
وی تصریح کرد: این حکمرانی منطقه ای و محلی، حکومت فدرالی نیست. 
حکمرانی یعنی مســئولیت در استان ها در شهرها و حتی روستاها باید احیا شود. 
در بودجه ۱۴۰۱ تصمیمات خوبی گرفته شده است. از جمله صندوق پیشرفت و 
عدالت اعتباراتی را به صورت اســتانی در اختیار قرار می دهد. بخشی از منابع هم 
در اختیار استانداران است که باید بر اساس اولویت های اقتضایی مناطق تخصیص 
پیدا کنند. وزیر کشور اظهار داشت: اینکه اینکه ما چگونه به اولویت ها برسیم، کار 
پیچیده ای است، نظام مسائل استان ها تهیه شده اما اساساً با چه نگاهی نظام مسائل 
اســتخراج شده است. آیا نظام مسائل یک استان تنها به آن استان مربوط است. آیا 
نظام مســائل را می توان به صورت جزء جزء تهیه کرد. ارتباط بین مسائل چگونه 
است؟ پس ما بدون توجه به رابطه جز و کل نمی توانیم نظام مسائل را تعریف کنیم.

وحیدی با بیان اینکه در ترکیب و تعادل بین جز و کل و بین حال و آینده دچار 
مشــکل هستیم، اظهار داشــت: در هر استان نیازها و خواسته و ظرفیت ها تفاوت 
دارد. پس ما باید الگوی پیشرفت را برای تک تک مناطق، استان ها و شهرها و حتی 
روستاها بنویسیم. فکر می کنم الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت هم که آنقدر مورد 

تأکید رهبر معظم انقلاب است برای تاکید بر این امر بود.
وی در پایــان گفت: مفهوم »ارتقاء کفایت و کیفیت حکمرانی« که به عنوان 
راهبرد اصلی وزارت کشور انتخاب شده است برای تقویت این نگاه است که ان شاء 

الله در تعامل با شبکه مراکز فکری و اندیشه ورزی کشور باید آن را پیگیری کنیم.

سرویس سیاسی-  رئیس بنیاد امید ایرانیان با اظهار تاسف از احساس یاس 
و ناامیدی در اقشار مختلف جامعه ،گفت: شخصا وضعیت فعلی کشور را در شان 
مردم شــریف ایران نمی دانم. با شعار نمی توان کشور را اداره کرد متاسفانه نوعی 
سردرگمی و بی برنامه گی در مدیریت کشور مشاهده می شود و تداوم این سبک 
مدیریت فرجام نامطلوبی برای کشــور در پــی دارد . محمدرضا عارف در جمع 
اعضای هیات مدیره بنیاد امید ایرانیان با اشــاره به ماموریت های این بنیاد در دهه 
دوم فعالیت خود ، گفت :  بنیاد امید ایرانیان برای نیل به حکمرانی خوب در کشور 
حاضر است   تمامی ظرفیتهای کارگروه های مختلف خود را در خدمت مدیران 
جامعه قرار دهد   هر چند  در مقطع فعلی نوعی بی نیازی برای استفاده از ظرفیت 
فکری نخبگان در بخش های مدیریتی کشــور احساس می شود. وی بر لزوم راه 
اندازی اندیشکده بنیاد امید ایرانیان تاکید کرد و از اعضای هیات مدیره بنیاد خواست 

این اندیشکده با محوریت جوانان نخبه تاسیس شود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین در بخش دیگری از سخنان 
خود به شرایط فعلی کشور اشاره کرد و با اظهار تاسف از احساس یاس و ناامیدی 
در اقشــار مختلف جامعه، تصریح کرد : در ادوار مختلف بعد از انقلاب اســلامی 
با بحران ها و شــرایط ســختی  رو به رو بودیم اما هنر گفتمان اصلاحات حضور 
و انجام مســئولیت در شرایط سخت است و خوشبختانه کارنامه عملکرد جریان 
اصلاحات علی رغم ســنگ اندازی های فراوانی که از سوی جریان مقابل که در 
قدرت حضور داشــتند صورت می گرفت نشــان از تاثیر گذاری در حوزه های 

مختلف جامعه بوده است .

وزیر کشور:

نباید فقط به سرمایه گذاری 
دولتی چشم دوخت

عارف، رئیس بنیاد امید ایرانیان:

با شعار نمی توان کشور را 
اداره کرد

در اصــل ۲۶ قانــون اساســی اشــاره شــده اســت کــه احــزاب و تشــکل ها 
متولــی برگــزاری اجتماعــات و راهپیمایــی هســتند، امــا بــا توجــه بــه 
سیاســت هایی کــه اعمــال شــده بهایــی بــه احــزاب داده نشــده اســت.
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